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دیروز در صحن مجلس درباره مشکلات کشور در 
بخش دارو بحث و تبادل نظر و تاکید شد که باید 
حقوق گمرکی واردات دارو کاهش یابد تا دارو ارزان 

به دست مردم برسد.
در جلســه علنی دیروز مجلس ســومین گزارش کمیسیون 
بهداشت و درمان در مورد بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی 
در دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشکی و مدیریت بازار 

دارویی کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
قصه پرغصه دارو و تجهیزات پزشکی ادامه دارد

حسینعلی شــهریاری در این مورد، گفت: قصه پرغصه دارو و 
تجهیزات پزشکی کماکان ادامه دارد و متأسفانه نگرانی ها را برای 

مجلس و نمایندگان و مردم افزایش داده است.
نماینــده مردم زاهدان در مجلس بیان کــرد: ما باید تأمین و 
تخصیص به موقع منابــع لازم را برای تأمین دارو و تجهیزات 
پزشکی داشته باشیم، کاهش زمان تخصیص ارز توسط بانک 
مرکزی و انتقال آن توسط کارگزار اهمیت دارد. لازم به ذکر است 
در سال جاری از یک میلیارد و ۶۱ میلیون دلار ارز تخصیصی فقط 
۶۰ میلیون دلار آن منجر به صدور حواله شده است که معنای آن 
است که کمتر از ۱۰ درصد تخصیص پیدا کرده است که رئیس 
سازمان غذا و دارو از طریق رئیس بانک مرکزی باید پیگیر این 
موضوع باشد که چطور می شود تخصیص های دیگر انجام شود.
وی افزود: پرداخت مطالبات مراکز درمانی و شرکت های پخش 
در اسرع وقت باید انجام شود که این عدد نزدیک به ۴۰ همت 

است و متأسفانه این مشکل هنوز به قوت خود باقی مانده است.
با کمبود بیش از ۲۰۰ قلم دارو در کشور مواجه هستیم

در ادامه جلسه، علی بابایی کارنامی در این زمینه، گفت: با کمبود 
بیش از ۲۰۰ قلم دارو در کشور مواجه هستیم. همه ناکارآمدی طرح 
دارویار را می پذیرند و شرکت های دارویی از وضعیت موجود ناراضی 
هستند. واردات داروهای خارجی را با هدف حمایت از تولید داخل 
ممنوع کردیم، این در حالی است که بهای تمام شده دارو در کشور 
مدیریت نشده است.وی تاکید کرد: باید مشکلات داروسازان با تدبیر 
حل شود. عدم تخصیص تسهیلات ارزان قیمت به شرکت های 
تولیدکننده مشــکلاتی برای آن ها فراهم کرده است. بالا بودن 
حقوق گمرکی معضلی در این حوزه اســت و نمی توانیم حقوق 
گمرکی را بالا ببریم و انتظار داشته باشیم دارو ارزان به دست مردم 
برسد.بابایی کارنامی با اشاره به کمبود داروهای پیوند، هموفیلی و 
بیماری های خاص، تصریح کرد: باید صادقانه مشکلات را با مردم 
در میان بگذاریم، ما صدای مردم هســتیم و نمی توانیم با آن ها 
تعارف داشته باشیم. حوزه سلامت با زندگی مردم در ارتباط بوده و 
نمی توان آن را از سفره حذف کرد. دارو موضوعی فرابخشی است و 
سازمان برنامه و بودجه نمی تواند خودش را از این چرخه خارج کند.

تهیه دارو در کشور به مرحله بحرانی رسیده است
جبار کوچکی نژاد گفت: ما همچنــان در حوزه دارو با بحران 
روبرو هستیم، ضمن آنکه آینده را هم شفاف و خوب نمی بینیم 
بنابراین باید چاره ای دیگر برای حل مشکل داروی مردم اندیشید.
نماینده مردم رشت در مجلس افزود: یک درصد از ارزش افزوده 
برای حوزه بهداشــت تخصیص یافته است که بالای ۵۰ هزار 
همت می شــود و ۱۰ درصد تبصره ۱۴ برای وزارت بهداشــت 
است، همچنین عوارض سیگار نیز برای این وزارتخانه است و 
ردیف های بودجه دیگری هم برای تهیه دارو تصویب شــده و 
این مسئله نشان می دهد مجلس به این مهم توجه کافی داشته 
است و حتی برای کاهش عوارض گمرکی نیز به دولت کمک 
کرده، اما همچنان مشکلات وجود دارد چرا که معتقدم تعارض 
منافع در وزارت بهداشــت و سازمان غذا و دارو عامل ایجاد این 
مشــکلات در حوزه دارو شده است.وی ادامه داد: وزیر بهداشت 
می گوید برای حل مشکل دارو قرارگاهی تشکیل داده است که 
باید از وزیر بهداشت پرسید خروجی این قرارگاه چه بوده است و 

تاکنون چه کاری برای مردم انجام داده اید.
کمبود دارو به شدت مورد اعتراض مردم قرار گرفته است

در ادامه جلسه، محمدعلی محسنی بندپی گفت: متأسفانه کمبود 

دارو امروز در کف جامعه به شدت مورد اعتراض مردم قرار گرفته 
اســت، به ویژه داروی بیماران خاص، پیوند کبد و کلیه، این در 
حالی است که ما پاسخی برای بیماران نداریم. هرچند معتقدم 
عدم هماهنگی میان دستگاه های اجرایی سبب ایجاد این مشکل 
شده است اما این مهم برای مردم قابل پذیرش نیست.نماینده 
مردم نوشهر در مجلس ادامه داد: همچنین شرکت های بیمه ای 
در پوشش بیمه ای بسیاری از داروهای بیماران کوتاهی می کنند و 
متأسفانه مطالبات داروخانه ها را پرداخت نمی کنند به همین دلیل 

داروخانه ها از پذیرفتن نسخه بیماران مختلف پرهیز می کنند.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس افزود: اگرچه قرار بود 
تسهیلاتی در اختیار کارخانه های تولیدکننده دارو در کشور قرار 
گیرد اما این مهم نیز محقق نشده است، لذا دود عدم هماهنگی 
میان دستگاه های اجرایی به چشم مردم رفته است، با این اوصاف 
باید شــخص رئیس جمهور و معاون اول وی به موضوع تهیه 
دارو بیماران ورود کند و نباید اجازه دهند بیماران بیشــتر از این 

آسیب ببینند.
 انبارهای گمرک تا سقف پر از دارو 

و تجهیزات پزشکی است
در ادامه جلســه، عبدالحسین روح الامینی، گفت: در زمستان 
۱۴۰۰ با وجود جلسات نظارتی هشدارهای لازم داده شد اما به 
دلیل عدم پیش بینی درست، بحرانی در تابستان در حوزه دارو 
ایجاد شد و همین موضوع در ســال ۱۴۰۱ نیز تکرار و بحران 
پیش رو حاصل عدم توجه به هشدارها و تذکرات است که تولیت 
نظام سلامت وظایفش را فراموش کرده است.نماینده مردم تهران 
در مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: وزیر در توضیحات خود 
عنوان می کند که تنها یک حلقه از زنجیره اســت در حالی که 
این اشتباه بوده و وی حلقه نیست بلکه تولیت نظام سلامت بوده 
و باید به وظایفش عمل کند، زمانی که وی کنار می کشد، تیر 
کمبود دارو به ســایر اعضای کابینه، معاون اول رئیس جمهور، 
مجلس و روحانیت برخورد می کند.وی با اشاره به کمبود سرم، 
داروی هموفیلی، تالاسمی و پیوند، تصریح کرد: طی ۲ سال اخیر 
کمک های زیادی شده است اما وزارت بهداشت که تولیت این 
موضوع را برعهده دارد، کنار کشــیده و خود را تنها یک حلقه از 
زنجیر توصیف می کند. انبارهای گمرک تا سقف پر است و باید به 

این موضوع رسیدگی شود.
وزارت بهداشت باید کمبود دارو را پیش بینی می کرد

به گزارش مهر، سیدجلیل میرمحمدی میبدی نیز در این زمنیه، 
گفت: موضوع دارو و تجهیزات پزشکی با حیات مردم در ارتباط 
است. در یک سال گذشته در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی شاهد 
کمبود بوده ایم که باعث سردرگمی بیماران شده و عدم پاسخگویی 
مسئولین مرتبط را داشته ایم.نماینده مردم تفت و میبد در مجلس 
ادامه داد: علیرغم جلســات متعدد با محوریت شــخص رئیس 
مجلس و جلسات متعدد کمیسیون های بهداشت و درمان و اصل 
۹۰ مجلس شورای اسلامی متأسفانه اتفاقی که باید، برای مردم و 
بیماران رخ نداد. وزارت بهداشت و درمان باید کمبود دارو و کمبود 
تجهیزات را پیش بینی می کرد و نظارت دقیقی بر زنجیره تأمین 
و توزیع تجهیزات و لوازم پزشکی می کرد.نایب رئیس کمیسیون 
بهداشت مجلس با اشــاره به اینکه رئیس سازمان گمرک باید 
جدی تر وارد می شــد و قبل از تاریخ ۲۵ خرداد ماه اجازه تقلیل 
عوارض گمرکی را می داد، بیان کرد: از رئیس سازمان غذا و دارو 
انتظار داشتیم که جدی تر به مسائل ورود می کرد. بیماران به دلیل 
نرسیدن دارو و تجهیزات پزشکی دچار آسیب غیرقابل برگشت 
می شوند، بیماران سردرگم هستند، تجهیزات پزشکی باید به چند 
برابر قیمت خریداری شود. وزیر اعلام کرد ترخیص در حال انجام 
است در حالی که اینگونه نیست، ترخیص ۲۵ خرداد انجام شده، 
از این تاریخ به بعد تکلیف آن مشخص نیست. درخواست داریم 
تولیت دارو و تجهیزات پزشکی در اختیار وزارت بهداشت قرار گیرد.

 ۶۰ هزار میلیارد تومان از منابع وزارت بهداشت
 در کجا هزینه شده است؟

در ادامه، علیرضا ســلیمی گفت: در گزارشی که کمیسیون 

بهداشت ارائه داد چند موضوع حائز اهمیت است. در وهله اول 
این گزارش نشان می دهد که بخشی از منابعی که وصول شده 
در هزینه کرد آن ابهام وجود دارد. سال گذشته ۷۳ هزار میلیارد 
تومان از محل درآمد یارانه ها باید به وزارت بهداشت اختصاص 
پیدا می کرد که فقط ۱۳ هزار میلیارد تومان تخصیص پیدا کرد به 
عبارت دیگر ۶۰ هزار میلیارد تومان منابع خلاف مصوبه مجلس 
شورای اسلامی در جایی دیگر هزینه شده است چه کسی باید 
پاسخگو باشد؟ این ۶۰ هزار میلیارد تومان که از محل یارانه ها 

وصول شده است در چه جایی هزینه شده است.
وی بیان کرد: بانک مرکزی به تعهدات خود عمل نمی کند. قرار 
بود ماهیانه ۳۰۰ میلیون دلار به وزارت بهداشت تخصیص یابد. 
سه ماه از سال گذشته است و یک دلار نیز از این ۳۰۰میلیون 
دلار به وزارت بهداشت پرداخت نشده است. از طرف دیگر ترک 
فعل هایی صورت گرفته که در قانون کاهش نرخ حقوق گمرکی 
مشهود است. وزارت صنعت، معدن و تجارت در مصوبه خود 
تقلیل حقوق گمرکی را مشروط به شروطی کرده از جمله اینکه 
تا قبل از ۲۵ خرداد ماه تجهیزات وارد شــده باشد و حقوق آنها 
نیز صادر گردیده باشد. عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: این 
تصمیمات غیرحقوقی است و اگر اصلاح نشود، علی رغم مصوبه 
مجلس شورای اسلامی است. برای حل مشکلات مردم باید 
این سیاست ها اصلاح شود. مسائل باید به نحوی سامان یابد که 

مشکلی برای مردم ایجاد نشود.
 پلمپ ۸ شرکت و ۱۵۰ داروخانه به دلیل تخلف 

در فروش دارو و تجهیزات پزشکی
وزیر بهداشت در مورد گزارش کمیسیون بهداشت در حوزه 
تجهیزات پزشکی و دارو گفت: بازرسی از داروخانه ها به صورت 
فعال در حال انجام است و ۱۵۰ داروخانه به دلیل تخلف پلمب 
شــدند. بهرام عین اللهی اظهار داشــت: زنجیره تهیه دارو و 
تجهیزات پزشکی یک فرآیندی دارد که سازمان های مختلف 
در آن دخیل هستند.وی بیان کرد: ما قرارگاه تدابیر ویژه دارویی 
را تشکیل دادیم که سازمان های مختلف و نهادهای نظارتی 
در آن حضــور دارند و کلیه فعالیت ها در حوزه دارو و تجهیزات 
پزشکی در این قرارگاه رصد می شود و هدف اصلی ما آن است 
که نیازهای دارویی و تجهیزات پزشکی کشور تأمین شود. این 
قرارگاه از رئیس سازمان برنامه و بودجه، رئیس بانک مرکزی 
و سازمان های بیمه گر و نهادهای نظارتی تشکیل شده است 
و جلسات آن به صورت مرتب برگزار می شود.وزیر بهداشت و 
درمان تصریح کرد: یکی از ارگان هایی که در این حوزه فعال 
است، گمرک اســت که اخیراً مشکلی درباره حقوق گمرکی 
تجهیزات پزشــکی داشــتیم چرا که به چهار درصد افزایش 
یافته بود و همین مسئله باعث شده بود شرکت های واردکننده 
تجهیزات پزشــکی نســبت به ترخیص کالاهای خود اقدام 

نمی کردند.
 حقوق گمرکی دارو و تجهیزات پزشکی

 کاهش یافت
عین اللهی ادامه داد: جلسه ای با حضور رئیس مجلس شورای 
اسلامی در تاریخ ۲۴ اردیبهشت امسال برگزار کردیم و قرار شد 
حقوق گمرکی دارو و تجهیزات پزشکی از ۴ درصد به یک درصد 
کاهش یابد و این اقدام با یک صورت جلسه انجام شد و الان 
ترخیص کالاهای پزشکی در حال انجام است.وزیر بهداشت و 
درمان تصریح کرد: بخشــی از مشکلات نیز به تأمین ارز باز 
می گردد که خوشبختانه با برنامه ریزی صورت گرفته فرآیند 
تأمین ارز کاملًا مشخص شده و امیدواریم با اجرای آن تأمین 
ارز صورت گیرد. تقلیل بروکراسی مربوط به واگذاری مجوز به 
صنایع تولید تجهیزات نیز در حال انجام است.وی اظهار داشت: 
قیمت گذاری دارو و تجهیزات پزشکی هم مساله مهمی است و 
تولیدکنندگان نیاز دارند که در این حوزه قیمت گذاری انجام شود. 
دستگاه های نظارتی مالی نیز فعال است و حوزه بازرسی وزارت 
بهداشت به صورت فعالانه کار را پیش برده و تاکنون ۸ شرکت 

و ۱۵۰ داروخانه به دلیل تخلفات تعطیل شده است.

 امکان ترخیص دارو با تضمین بالاترین 
دستگاه مقام اجرایی فراهم شده است

رییس گمــرک با بیان اینکــه ترخیــص دارو به صورت 
۹۰ درصدی انجام می شود، گفت: امکان پرداخت نسیه دارو و 
استفاده از ظرفیت ماده ۴۲ قانون امور گمرکی فراهم شده که 
به موجب آن با تضمین بالاترین دستگاه مقام اجرایی، ترخیص 
صورت گیرد. محمد رضوانی فر گفت: بر اساس بند )ز( تبصره 
)۶( قانون بودجه امســال میزان حقوق ورودی دارو، مواد اولیه 
و تجهیزات مصرفی پزشــکی، مواد اولیه و خطوط شیمیایی 
تولیــد از ۴ به یک کاهش پیدا کرد؛ بــا وجود تاخیر در ابلاغ 
فهرست گمرکی میزان حقوق ورودی داروهای ساخته شده 
و شیرخشک نیز مطابق با بند )ب( تبصره )۷( بودجه ۱۴۰۲ از 
۴ درصد به یک درصد رسید.وی با بیان اینکه ترخیص دارو به 
صورت ۹۰ درصدی انجام می شود، گفت: ترخیص در خصوص 

دارو و مواد اولیه بوده است.
رضوانی فر با اشاره به جلسه با رییس مجلس در ۱۸ اردیبهشت 
گفت: نرخ پایه ضمانت نامه ها حدود ۵۰۰ میلیون تومان بود که 
این عدد به ۲۰۰ میلیون تومان کاهش پیدا کرد تا شرکت ها 
بتوانند از این امکان اســتفاده کنند.این مسئله برای مالیات بر 
ارزش افــزوده نیز تحقق پیدا کرد و مقرر شــد بابت مالیات 
 بر ارزش افزوده شــرکت های دارویــی ضمانت نامه پذیرفته 

شود. 
همچنین بر اســاس ضمانت نامه ای مقرر شــد تجهیزات 
دارویی با حداقل اسناد ترخیص شود و این موضوع با همراهی 
مسئولان وزارت بهداشت انجام می گیرد.وی ادامه داد: امکان 
دیگری که رئیس کمیسیون بهداشت به آن اشاره کرد که اگر 
اجرایی نشود هزینه های شرکت های دارویی افزایش می یابد، 
حمل یکسره اســت که در خصوص داروهای زنجیره سرد، 
واکسن ها و داروهای فوریتی است. در خصوص این داروها ما از 
امکان حمل یکسره استفاده می کنیم یعنی از زمانی که دارو وارد 
گمرک می شود مستقیما به انبار شرکت ها منتقل و تشریفات 

گمرکی پس از آن انجام می شود.
رضوانی فر ادامه داد: همچنین امکان پرداخت نســیه دارو و 
استفاده از ظرفیت ماده ۴۲ قانون امور گمرکی ایجاد شده که در 
صورت کامل بودن اسناد و مدارک با تضمین بالاترین دستگاه 
مقام اجرایی ترخیص انجام شــود. این ظرفیت طی سه ماه 
گذشته استفاده شده که بالاترین استفاده از این ظرفیت نیز در 
خصوص شرکت سرم سازی رازی بود که با تعهد وزیر ترخیص 
شد.رئیس کل گمرک ایران تصریح کرد: همچنین شرکت های 
دارویی و خدمات دارویی تأکید دارند که در خصوص تکمیل 
خطوط تولید دچار مشکل هستند که در این زمینه از ظرفیت 
بند )۱( ماده )۳۸( قانون صادرات و واردات استفاده شده و امکان 
ترخیص لوازم یدکی و تجهیزات مصرفی صنعت دارو بدون 
ثبت سفارش فراهم کردیم تا توقفی در خطوط تولید به وجود 
نیاید. رئیس کل گمرک همچنین گفت: لیست ابلاغی برای 
کاهش حقوق ورودی ملزومات و تجهیزات پزشکی مصرفی 
کلیه کالاهایی داده شده که تا تاریخ ۲۵ خرداد به گمرک رسیده 
بودند و ترخیص آغاز شده است؛ برای ادامه این تاریخ منتظر 
مصوبه سران قوا هستیم که در این صورت برای محموله های 

۲۵ خرداد به بعد نیز نگرانی وجود ندارد.

 ارز دارو باید دقیقاً طبق قانون بودجه
 از خزانه پرداخت شود

قالیباف، رئیس مجلس گفت: مشــکلات موجــود در حوزه 
هزینه های دارو از یک طرف و دغدغه  تهیه آن از طرف دیگر بر 
مشکلات مردم افزوده است بنابراین باید هرچه سریعتر این فشار 

روانی وارد شده به مردم را کاهش دهیم.
وی افزود: قبلًا هم خدمت آقای عین اللهی گفتم چرا که واقعاً 
راهبری و سیاست گذاری و برنامه ریزی مربوط به دارو با وزارت 
بهداشت و درمان است و صاحبِ کار، این وزارتخانه است و طبق 
داده های موجود، ما حداقل طی این چهل پنجاه ســال گذشته 
داده هایی داریم که برای برنامه ریزی در حوزۀ دارو و مصرف دارو 
با توجه به جغرافیا و میزان مصرف آن در هفته و در روز از قبل 
قابل پیش بینی است لذا یک موقع داده ای وجود ندارد، می گوییم 
نمی توانیم پیش بینی کنیم، اما در شرایط کنونی می توانیم مصرف 
روزانه کشور را با توجه به وضعیت جغرافیایی و جمعیت پیش بینی 
کنیم لذا پذیرفته نیست که بگوییم فلان دارو کم شد، بنابراین اگر 
مشکلی پیش می آید به سیستم مدیریتی مربوط می شود.رئیس 
مجلس شورای اســلامی ادامه داد: نکته دوم در رابطه با بحث 
تأمین ارز و ریال دارو اســت که باید مطابق با همان پیش بینی 
ها در قانون بودجه، دقیق انجام شــود.همان قدر که هدفمندی 
یارانه ها مهم است، اهمیت دارو اگر بیشتر باشد، کمتر هم نیست 
لذا ســازمان برنامه و بودجه با دقت این امور را انجام دهد، البته 
همین جا از آقای خاندونزی وزیر اقتصاد بابت واریز یک درصد 
ارزش افزوده بخش سلامت از خزانه تشکر می کنم حتماً ارز و 
ریال دارو، طبق پیش بینی قانون بودجه، باید دقیق پرداخت شود. 
حتماً سازمان برنامه و بودجه این کار را باید با دقت انجام بدهد. اگر 
کنترل کنید، واگذاری در سه ماه گذشته ۲۵۰۰ میلیارد تومان بوده 

است. حداقل ماهانه باید حدود ۳۰۰۰ میلیارد تومان واگذار شود.
قالیباف افزود: البته قبول دارم در ماه فروردین میزان واگذاری ها 
کمتر است اما ۲.۵ در یک درصد هم کم است چرا که به هرحال 
بنده نرم جدول مربوطــه را دارم لذا باید به این مهم توجه کرد 
بنابراین وقتی با تأخیر انجام شود، در کار وزارت بهداشت خلل 
وارد می شود، هرچند این یک کار جمعی است و رئیس محترم 
بانک مرکزی متقاعد شده است که به صورت فصلی، سقف ارزی 
شما را تأمین کند، لذا دوستان باید به این مهم نیز توجه کنند تا 
مشکل حل شــود.وی اظهار کرد: بحث دیگر که ان شاء الله در 
جلسه ســران نیز دنبال می کنیم این است که مالیات بر ارزش 
افزوده کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی باید 
صفر باشد هرچند اکنون یک درصد است که حتماً باید صفر شود 
و دوستان نیز کمک کنند تا این کار انجام شود.رئیس قوه مقننه 
مطرح کرد: همچنین از پیگیری های صورت گرفته در این چند 
وقت، از آقای رضوانی فر در گمرک در این مدت تشکر می کنم اما 
به هرحال یک تأخیر وجود داشت چرا که اکنون دارو به حد کافی 
و بیش از نیاز در پشت گمرک دپو شده و به دست مردم نرسیده 
است و این واقعاً سزاوار نیست و حتماً دوستان ما در وزارت صمت 
وظایفی دارند و باید بحث مربوط به نرخ گمرک و سود بازرگانی 
را وزارتخانه هایی همچون صمت و اقتصاد و دستگاه های دیگر 
به گمرک ابلاغ کنند تا گمرک بتواند این کار را انجام دهد البته 
مسئولت پیگیری با وزارت بهداشت است و ما هم حتماً کمک 

خواهیم کرد که این کار انجام شود.

اکنون نوبت به کمبود و افزایش بی رویه قیمت تجهیزات پزشکی، رسیده است

بحران دارو ادامه دارد! 
برخی با درآمدهای بالا از کارمندان و کارگران 

مالیات کمتری پرداخت می کنند
عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس گفت:اخذ مالیات واقعی 
مشاغل خاص که عمده فرار مالیاتی را دارند، می تواند ما را به سمت عدالت و 

شفافیت مالیاتی سوق دهد.
علیرضا شهبازی درباره وضعیت فعلی نظام مالیاتی ستانی در کشور گفت: یکی از مهم ترین 
موضوعات مرتبط با بحث تورم از محل کسری بودجه نشات می گیرد. کسری بودجه نیز عمدتا 
به دلیل عدم وجود درآمدهای پایدار نظیر درآمدهای مالیاتی بوده است. از همین رو نیز مسئله 
اصلی در زمینه مهار تورم و اثرات آن بر زندگی مردم به مسئله اصلاح نظام مالیاتی برمی گردد.

این نماینده مجلس افزود: البته در اصلاح نظام مالیاتی باید رویکرد ما کاهش فرارمالیاتی، آن 
هم در مشاغل خاص و پردرآمد باشد. با رویکرد مالیات ستانی هوشمند و عادلانه از طریق سامانه 
مودیان مالیاتی و اخذ مالیات واقعی مشاغل خاص که عمده فرار مالیاتی را دارند می توان به سمت 
عدالت و شفافیت مالیاتی سوق پیدا کرد.عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس درباره سامانه 
مودیان مالیاتی و تاثیر آن در ایجاد عدالت مالیاتی گفت: ما می توانیم با این سامانه به عدالت مالیاتی 
نزدیک شویم و مهمترین مسئله ای که باید به آن رسیدگی شود میزان مودیانی هستند که در دو 
سامانه مودیان مالیاتی و پایانه های فروشگاهی باید شناسایی شوند و ثبت نام کنند. شهبازی در 
گفت وگو با خانه ملت، تاکید کرد: سهم مالیات بر درآمد مشاغل از کل درآمدهای مالیاتی ۴ درصد 
بوده است، در حالی که مشاغل سهم ۲۰ درصدی از تولید ناخالص داخلی کشور دارند. همچنین 
مجموع مالیات دریافتی از مشاغل نصف مالیات دریافتی از حقوق کارکنان بخش عمومی و 
خصوصی است.عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس توضیح داد: البته همین که 
ممیزان مالیاتی در این مسیر وارد فرآیند مالیات ستانی هوشمند می شوند خودش گامی در راستای 
ایجاد عدالت مالیاتی است.این نماینده مجلس یازدهم افزود: برخی مشاغل خاص نظیر پزشکان، 
آهن فروشان، طلافروشان، وکلا، آرایشگاه های زنانه، بنگاه های املاکی و رستوران داران به عنوان 
بزرگترین مشاغل خاص با فرار مالیاتی بالا هستند که مالیاتی به مراتب پایین تر از کارمند و کارگر 
می پردازند ولی درآمدی به مراتب بالاتری دارند.وی ادامه داد: سازمان امور مالیاتی باید رویکردش 
اخذ مالیات عادلانه از این مشاغل باشد تا حس بی عدالتی مالیاتی در گروه های مختلف جامعه 
به وجود نیاید.شهبازی با بیان اینکه با سامانه مودیان مالیاتی خطاهای فردی و شخصی و اظهار 
نظرهای شخصی ممیزان برطرف و از بین می رود،ادامه داد: البته با حذف ممیزان مالیاتی باز 
هم باید نظارت و بررسی ها بر روی تمام فعالان اقتصادی وجود داشته باشد. در این شیوه جدید 
اگر باز هم کسانی به پرونده مالیات ستانی خود اشکال و ایراد وارد داشته باشند باید به این مسئله 
رسیدگی شود.وی در ادامه گفت: قانون در نظر گرفته شده  تاکید دارد که کسانی که در سامانه 
مودیان مالیاتی و پایانه های فروشگاهی عضویت داشته باشند و مالیات خود را به صورت هوشمند 
بپردازند شامل تخفیف مالیاتی می شوند که این مسئله بر اساس تبصره ماده ۱۰۰ مشوقی برای 

افراد شده تا به سمت پرداخت مالیات هوشمند روی بیاورند.

اختلاف آماری آزاردهنده بانک مرکزی و مرکز آمار  
 تفاوت های فاحش رشد کشاورزی
 و مصرف خصوصی و دولتی!

در شرایطی که رشد کشــاورزی در ۱۴۰۱ 
بنابر اعلام مرکز آمار برابر ۴.۴- درصد بود، 

بانک مرکزی آن را ۱.۱درصد اعلام کرد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، در حالی که مرکز آمار نرخ 
رشــد مصرف خصوصــی ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ را به ترتیب 
۱۲.۷ و ۶.۷درصد اعلام کرده )کاهشی(، بانک مرکزی 
این ۲عدد را ۳.۹ و ۸.۷درصد )افزایشی( اعلام کرده است.

تفاوت عجیب دیگر در رشد مصرف دولتی است؛ مرکز 
آمار این عدد را در ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به ترتیب ۵.۷ و ۵.۸درصد اعلام کرده بود، اما بانک مرکزی 
۸.۳ و ۳.۶- گزارش کرده که نرخ رشد اعلامی بانک مرکزی در ۱۴۰۰ به میزان ۲.۶واحد درصد 
بیشــتر از مرکز آمار و در ۱۴۰۱ به اندازه ۹.۴واحد درصد کمتر بوده است.رشــد سرمایه گذاری 
 در ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ توســط مرکز آمار برابر ۴.۱ و ۲.۱ اعلام شــده، اما بانک مرکزی آن را ۰.۰ 
و ۶.۷درصد اعلام کرده که نشانگر روند متفاوتی است.رشد صادرات کالاها و خدمات هم در آمار 
مرکز آمار با جهش ۳۱.۱واحد درصدی )از ۶.۵- درصد ۱۴۰۰ به ۲۴.۶درصد ۱۴۰۱( همراه بود، 

اما در آمار بانک مرکزی رشد ۳واحد درصدی )از ۵.۲ به ۸.۲( دارد.

مالیات باید از سود و درآمد کسر شود نه از دارایی
نماینده مردم تبریز در مجلس فرهنگی با بیان اینکه در آموزش و پرورش 
استان آذربایجان شرقی و دانشگاه های آن شاهد بلاتکلیفی هستیم، گفت: از 
وزیر جدید انتظار داریم در تعیین تکلیف به نفع فرهنگیان استان اقدام عاجل 

به عمل آورد.
محمدحسین فرهنگی در نطق میان دستور خود در جلسه علنی دیروز مجلس گفت: تأسیس 
شرکتی جدید با هر اختیاراتی بدون ویژگی های استقلاب بی معنی است. موضوعی که علیه 
آن تبلیغ هم شده، خلاف واقع است. اختصاص مس آذربایجان به معنی اختصاص کلیه منابع 
حاصله به استان نیست و سهامداران همان قبلی ها هستند هم با اختیار توسعه این صنعت و 
همچنین تأمین مس کاتد که سال هاست از آن سخن گفته می شود ولی در عمل خبری از آن 
نیست، هنوز در اختیار استان های دیگر به ویژه تهران باقی مانده است. همچنین اختیار حمایت از 
تیم تراکتور در کجای این تصمیم قرار دارد؟ این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان 
اینکه استفاده از مدیران سالم، متخصص و توانمند از ضرورت های صنعت مس است، عنوان 
کرد: ضعف های مهم و ناکارآمدی های آشکاری وجود دارد که در صورت عدم رفع آنها شاهد 
آثار و مشکلات فراوانی هستیم.فرهنگی با اشاره به اینکه در آموزش و پرورش استان آذربایجان 
شرقی و دانشگاه های آن شاهد بلاتکلیفی هستیم، گفت: از وزیر جدید انتظار داریم در تعیین 
تکلیف به نفع فرهنگیان استان اقدام عاجل به عمل آورد.وی در رابطه با موضوع عفاف و حجاب 
اظهار کرد: در این رابطه انتظار داریم کمیسیون مربوطه سنجیده و در سریع ترین زمان ممکن 
تصمیمات مقتضی را اتخاد نماید. همچنین دولت باید برای دسترسی عموم به مایحتاج ضروری 
خود برنامه ریزی های لازم را انجام داده و در اسرع وقت اجرا نماید، چراکه این امر نه شعار و نه 
غیر قابل دسترس است. بهترین نقیصه آن قدرت تصمیم گیری و توان اجرایی در تأمین و توزیع 
صحیح اقلام است.نماینده مردم تبریز در مجلس اجاره و تأمین مسکن، جهیزیه و شغل مناسب را 
از ضرورت های مکمل مایحتاج ضروری مردم دانست و گفت: تأمین اقلام پروتئینی و بهداشتی 
و مناسب حق عامه جامعه است نه طبقات خاصی از جامعه که از آن سخن گفته می شود و در 

عمل نیز کار موثری انجام نمی گیرد.
فرهنگی افزود: انتظار داریم گزارش کمیسیون آموزش که با پیگیری نمایندگان و جلب نظرات 
وزارت آمــوزش و پرورش و مرکز پژوهش های مجلس در خصوص اجرای اصل ۱۵ قانون 
اساسی تصویب شده، با اولویت بررسی گردد و از ابتکارات این دوره مجلس شورای اسلامی به 
شمار آید.وی ضمن اشاره به موضوعی که در عایدی سرمایه مرتب تذکر داده شده و امروزه به 
نحوی ناشیانه و مشکل ساز توسط سازمان امور مالیاتی در حال اجراست، گفت: مبنا قرار دادن 
تراکنش های بانکی در تعیین مالیات در حالی که بخش عمده آن به قیمت های مواد اولیه و 
هزینه جانبی اختصاص دارد دارای چه منطقی است؟ این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در پایان گفت: همچنین این روش به جای افزایش تراکنش های بانکی باعث کاهش ذخایر 
بانک ها و کاهش خدمات دهی بیشتر آنها می شود، لذا اگر سریع تر تدبیر نشود اکثر کسبه و 

تولیدکنندگان جزء دچار مشکل خواهند شد. مالیات باید از سود و درآمد کسر شود نه از دارایی.

محصول برنجکاران شمالی روی دست آنها مانده است
رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: مطلع هستم روز گذشته آقای مخبر در 
خصوص برنج و گندم جلســاتی را برگزار و دســتوراتی را صادر کرده، من نیز 

پیگیری می کنم تا اجرایی شود.
 رحمت اله نوروزی در نشست علنی دیروز مجلس در تذکری گفت: در آستانه شهادت سیدالشهدای 
انقلاب شهید بهشتی قرار داریم، از زحمات عزیزان در قوه قضائیه قدردانی می کنم، امیدوارم با سیاست 
حمایت از تولید و سرمایه گذاری در کاهش جرم، جنایات و ناهنجاری ها روز به روز با همدلی بین قوای 
سه گانه گام برداریم.نماینده مردم علی آباد در مجلس با اشاره به اینکه تعامل سه قوه مورد تأکید رهبری 
بوده تا گام هایی برای سربلندی نظام برداریم، افزود: استان های شمالی قطب کشاورزی هستند، پول 
گندم داده نشده و محصولات در انبارها جوانه زده اند، اولین برنامه  وزیر جدید جهاد کشاورزی باید 
خرید گندم و پرداخت مطالبات کشاورزان باشد. قرار بود ۱۳۰ هزار میلیارد تومان برای پول گندم در 
جداول بودجه سال جاری دیده شود.وی با تأکید بر اینکه در حوزه انتخابیه بارها گفته ام که آقای قالیباف 
به حمایت از تولید اعتقاد دارند، عنوان کرد: کشاورزان باید کشت دوم داشته باشند، یک ماه دیگر برنج 
جدید برداشت می شود اما از سال قبل محصول روی دست کشاورزان باقی مانده، به رئیس جمهور و 
معاون اول وی این موضوع را اطلاع دادیم، دولت باید آن را پیگیری کند.این نماینده مردم در مجلس 
یازدهم افزود: استان گلستان صنعتی و گردشگری نیست، روزانه ۶ ساعت برق در این استان قطع 
می شود، با توجه به اقتصاد کشاورزی مردم با قطع برق ۶ ساعته چاه های آب چه اتفاقی برای آنها 
رخ می دهد.نوروزی با بیان اینکه مردم انتظار دارند واردات خودرو اجرایی شود، خطاب به وزیر ورزش 
و جوانان گفت: از تیم های کوچک نیز حمایت کنید و توجه شما تنها به ۳ تیم نباشد، نگاه انقلاب و 
امامین آن عدالت محوری بوده، انتظار داریم به همه شهرستان ها خصوصا علی آباد کتول توجه شود.
قالیباف در پاسخ به این تذکر گفت: قبلًا به کمیسیون کشاورزی گفته شده ان شاء الله آقای حسنوند 
در خصوص برق زمان بندی ها و برق صنعت، کشاورزی و مردم نشستی را برگزار کند.وی افزود: مطلع 
هستم روز گذشته آقای مخبر در خصوص برنج و گندم جلساتی را برگزار و دستوراتی را صادر کرده، 

من نیز پیگیری می کنم تا اجرایی شود.

اخبار کوتاه 

سقف اعطای تسهیلات خرد در حالی 
از سوی بانک مرکزی به ۳۰۰ میلیون 
تومان افزایش یافته است که بانک ها 
به دلایل مختلف حتی در پرداخت وام 
۵۰ میلیونی هم متقاضیــان واقعی را 

همراهی نمی کنند.
طبق اعلام بانک مرکزی حداکثر مجموع اصل 
تسهیلات خرد قابل پرداخت به هر مشتری در هر 
بانک و مؤسســه اعتباری به ۳۰۰میلیون تومان 
افزایش یافته و دستورالعمل اجرای آن نیز به بانکها 

ابلاغ شــده است. اقدامی که در راستای تامین نیاز افراد جامعه بوده اما آنگونه که 
مشخص است متقاضیان واقعی به ندرت می توانند به چنین وامهایی دست یابند، 
چرا که شرایط دریافت آن طوری است که فقط افراد توانمند، حقوقی ها، کارکنان 
بانک و کارمندان می توانند از این امتیاز بهره مند شوند. در مقابل ولی افراد ضعیف 
جامعه به دلیل بحث اعتبار سنجی و یا عدم توان مالی لازم که باید برای بانک محرز 
باشد باز هم در این راه جا می مانند. نمونه آن وامهای خردی تا ۱۰۰ میلیونی بدون 
ضامنی بود که فقط کارمندان و سایر اقشار دارای برخورداری از رتبه بندی مناسب 
کارکرد بانکی توانستند از آن بهرمند شوند و نیازمندان واقعی هیچ گاه نتوانستند به 

آن دست یابند.
وام دهی بانک ها به خودی ها به جای تامین نیازهای مردم!

طبق آمارهای موجود بیشترین تسهیلات خردی که از سوی بانکها ارایه شده 
وام به خودی بانکها بوده اســت موضوعی که حتی داد رئیس جمهور را هم بالا 
آورد و بانــک مرکزی نیز به این قضیه ورود کرد. بر اســاس گزارش اخیر بانک 
مرکزی مجموع تســهیلات پرداختی بانک ها به کارکنان خود بیش از ۱۶۴ هزار 
میلیارد تومان بوده است. یکی از بانک هایی که بیشترین وام را به کارکنان خود 
پرداخت کرده، بانک ملی ایران است، مجموع وام پرداختی این بانک به کارکنان 
خود بالغ بر ۲۴.۹ هزار میلیارد تومان اســت. بانک صادرات ایران نیز با ۱۷.۱ هزار 
میلیارد تومان در رده سوم و بانک ملت با ۱۵.۷ هزار میلیارد تومان در رده چهارم 
قرار دارند.در چنین شرایطی کاملا مشخص است که چنانچه وامی هم پرداخت 
شود یا سقف آن افزایش یابد باز به نفع کارمندان بانک و یا حقوقی هایی است که 
شرایط دریافت این چنین وامهایی را به آسانی دارند. در مقابل اما نیازمندان واقعی 
برای دریافت ۵۰ میلیون یا بیشتر به دلیل موانعی که بانک سد راه آنها می گذارد 
باید کفش آهنی بپوشند تا شاید بتوانند به آن دست یابند. وام های خردی که رئیس 
کل بانک مرکزی، وزیر اقتصاد و مسئولان بارها اعلام کرده اند که مردم نباید در 

دریافت آن با سختی مواجه شوند.
وام های خردی که به متقاضیان واقعی نمی رسد

محسن صادقی، کارشــناس بانکی در گفتگو با »بازار« درباره اقدام اخیر بانک 
مرکزی نسبت به افزایش سقف تسهیلات خرد تا ۳۰۰میلیون تومان گفت: هرچند 
بانک مرکزی متناسب با رشد تورم و کم ارزش شدن پول، بانک ها و موسسات 
اعتباری را مکلف کرده اســت تا ســقف وام و تسهیلات خرد را به ۳۰۰ میلیون 
برسانند اما با توجه به جزییات چنین وامی بخصوص تمرکز به موضوع اعتبارسنجی 
متقاضیان، مشخص می شود که بانکها عملا ملزم به پرداخت چنین وامی به همه 
متقاضیان نیستند و فقط سری افرادی می توانند از چنین امتیازی برخوردار شوند که 

بانک با سنجش شرایط وام گیرند آنها را تائید کند.
وی با بیان اینکه البته بانک مرکزی نیز برای پرداخت وام های خرد تا ۳۰۰ میلیون 
تومان سقف گذاشته و ریش و قیچی را بدست بانکها داده است، گفت: در این میان 
بانک ها خیلی راحت بخش عمده نیازمندان واقعی به وام خرد را از طریق سیستم 
اعتبار سنجی از ســد راه کنار می زنند. درحالی که بانک ها در این زمینه باید به 

اصل ماجرا توجه ویژه کنند و نیازمندان واقعی و 
متقاضیانی اصلی را که لنگ پول هستند و چنین 
مبلغی مشکل آنها را تا حدودی حل می کنند در 
اولویت قرار دهند. البته فرآیند تعیین امتیاز اعتباری 
اشــخاص با استفاده از الگوهای کمی و کیفی و 
شــاخص های متعدد خود بیانگر آن اســت که 
متقاضیان نیازمند قشر فرو دست جامعه با توجه 
به این همه موانع هیچ گاه نمی توانند به وام های 

خرد تا ۳۰۰ میلیون تومان دست یابند.
پرداخت وام خرد باید تعریف شده باشد 

تا همه از آن بهره مند شوند
این کارشــناس اقتصادی رساندن سقف وام خرد تا ۳۰۰ میلیون تومان را فقط 
به نفع کارکنان و کارمندان بانک همچنین افرادی که دارای رتبه بندی اعتباری 
مناسب نزد بانکها هستند دانست و اظهارداشت: دارندگان دارای حساب در گردش 
بانکی، کارمندان و نزدیکان به بانک سری افرادی هستند که به راحتی می توانند 
چنین وامی را از بانکها دریافت کنند اما ضعفا و افراد نیازمند به دلیل موانع سد راه به 
سختی می توانند همچون این افراد وام خرد را از سیستم بانکی اخذ نمایند، نمونه 
آن وام ۱۰۰ میلیون تومانی بدون ضامن بود که فقط تعداد قلیلی از آن بهرمند شدند. 
بنابراین چنین سیاستی به سود همان کارمندان بانک و افرادی که دارای حسابهای 
مورد تائید بانکها هستند می باشند و امیدی چندانی برای دستیابی ضعفا به آن نیست.

صادقی افزود: از آنجایی که بانک مرکزی سیستم بانکی را ملزم به پرداخت این نوع 
وام به همه متقاضیان نکرده است، بنابراین چنانچه سقف وام به یک میلیارد تومان 
هم برسد سودی برای متقاضیان واقعی ناتوان ندارد و بهره آن را افرادی می برند که 
شرایط دریافت چنین وامی را داشته باشند. در چنین شرایطی پرداخت وام خرد باید 
تعریف شده باشد تا همه متقاضیان متناسب با شرایطی که دارند در حد اندازه خود 
بتوانند وام خرد را از بانکها دریافت کنند. اما از آنجایی که کنترل چندانی در سیستم 
بانکی آنطور که پرداخت وام به متقاضیان واقعی برسد وجود ندارد همین افزایش 

سقف وام نیز نصیب افرادی می شود که تمکن مالی مناسبی دارند.
ضرورت رعایت عدالت در پرداخت وام

این کارشناس بانکی با بیان اینکه بانکها بایستی در پرداخت وام های خرد به مقوله 
رعایت عدالت توجه کنند، افزود: برنامه ریزی ها برای اعطای وام باید طوری باشد 
که همه اقشار برای دریافت وام به سیستم بانکی دسترسی آسانی داشته باشند اما 
متاسفانه آنگونه که دیده می شود دسترسی عادلانه به سیستم بانکی برای اخذ وام 
برای همه وجود ندارد. به طور مثال خیلی های در طول سال به دلیل داشتن سپرده یا 
گردش مالی مناسبی که در سیستم بانکی دارند چندین نوبت وام از بانکهای مختلف 
دریافت می کنند در مقابل اما خیلی ها نیز هستند که برای دریافت ۲۰ یا ۵۰ میلیون 

تومان بارها به شعب بانک مراجعه کرده اما متاسفانه با در بسته مواجه می شوند.
بنا به این گزارش، در بخشنامه اخیر بانک مرکزی برای پرداخت وام خرد تا ۳۰۰ 
میلیون تومان آمده است: بانک ها و مؤسسات اعتباری موظف هستند تسهیلات 
خرد اعطایی را بر اساس شرایط، امتیاز اعتباری، رتبه اعتباری داخلی و سقف اعتبار 
مشتری در قالب قراردادهای فروش اقساطی، اجاره به شرط تملیک، مرابحه، جعاله 
و قرض الحسنه به مشــتری پرداخت نمایند. اعطای تسهیلات در قالب »کارت 
اعتباری مرابحه« تا سقف حداکثر سیصد میلیون تومان )۳۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال( در 
سطح تمامی مؤسسات اعتباری، به هر شخص متقاضی واجد شرایط در چهارچوب 
ضوابط مربوط مجاز بوده و در ســقف تسهیلات خرد به متقاضی در هر مؤسسه 
محسوب می شود. حال باید دید که آیا متقاضیان واقعی نیازمند از این امتیاز بهرمند 
 خواهند شــد یا اینکه بانکها به دلایل فراوان باز هم آنها را از گردونه دریافت وام 

خارج می کنند.

احمد راستینه؛ نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: انحصار در 
خودروسازی باید شکسته شود و برای این موضوع مجلس عزم خود را 
جزم کرده است؛ به این معنا که خودروساز داخلی ما، باید بتواند کیفیت 
محصولات خود را متناسب با فناوری های روز دنیا و متناظر با خودروهای 

وارداتی ارتقا دهد.
کلیات طرح پرحرف و حدیث واردات خودروهای کارکرده در روز دوشنبه ۲۲ خردادماه 
مورد موافقت مجلس قرار گرفت. این لایحه با رأی موافق ۲۱۲ نماینده مجلس شورای 
اسلامی مواجه شد.مجلســی ها این موافقت را به فال نیک گرفته و ورود خودروهای 
دست دوم به کشور را عامل مهمی در راه شکسته شدن دیوار انحصارگرایی ارزیابی کردند. 
دیگر مزیت ذکر شده در پیوند با این موضوع، تعدیل قیمت خودرو در بازار عنوان شده 
اســت.نمایندگان مجلس شورای اسلامی روز گذشته، با ماده واحده لایحه دو فوریتی 
واردات خودروی کارکرده با عمر حداکثر ۵ سال از زمان ترخیص از گمرک نیز موافقت 
کردند. ظاهراً عزم قوه مقننه برای به سرانجام رساندن این موضوع پرحاشیه جدی است.
البته در این مسیر کماکان چالش هایی وجود دارد که موافقت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با این لایحه، یکی از جدی ترین موانع موجود به شمار می رود. لذا با پیشینه مخالفت 

مجمع با مصوبه واردات خودروی دست دوم، این مصوبه مجلس اجرایی خواهد شد؟
گسترش نیوز برای جویا شدن از آخرین وضعیت لایحه مذکور و بحث موافقت مجلس 
با واردات خودروهای دست دوم، گفت وگویی با احمد راستینه هفشجانی، عضو کمیسیون 

فرهنگی مجلس یازدهم انجام داده که در ادامه می خوانید.
ضرورت تمرکز دولت روی کانال های اجرایی

احمد راســتینه درباره آخرین جزییات طرح واردات خودروهای کارکرده و ســاز و کار 
مجلس در این خصوص گفت: همان طور که مستحضر هستید، کلیات این لایحه مورد 
تصویب قرار گرفت. مدتی قبل دو فوریت آن و هفته گذشته کلیات آن با رأی موافق 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی تصویب شد. بحث موارد آن به کمیسیون تخصصی 

رفته اما پس از ابلاغ، آیین نامه اجرایی آن باید توسط دولت تنظیم شود.
او در ادامه بیان کرد: مطلب مهم این است که ما باید تقاضای انبوه و متراکمی که به 
علت کاهش تولید و عرضه در بازار شکل گرفته را جبران می کردیم. در حال حاضر واردات 
کارکرده زیر پنج سال، فرصت بسیار خوبی است که ما این تقاضای متراکم را پاسخ داده 

و این حباب شکل گرفته در قیمت خودرو را بشکنیم. به علت سبقت تقاضا از عرضه، 
حباب قیمتی محسوسی شکل گرفته و میان قیمت کارخانه با قیمت بازار آزاد، ۳۰۰ تا 

۴۰۰ میلیون اختلاف افتاده است.
نماینده مجلس ضمن روشن کردن موضع مجلس دراین باره، تصریح کرد: این مسئله 
برای مجلس به هیچ عنوان قابل قبول نیست. با این تفاسیر، از دولت انتظار می رود که روی 
کانال های اجرایی متمرکز شود. مجلس نیز در این میان باید احکام مرتبط را تصویب کرده 
و در اختیار دولت قرار دهد. دولت هم در ادامه با تنظیم آیین نامه دقیق و درست، باید ساز 

و کار واردات را تسهیل کند.
خودروساز داخلی باید وارد عرصه رقابت شود

راســتینه در خصوص علت نظر مثبت دولــت روی این لایحه به خبرنگار پارلمانی 
گسترش نیوز گفت: دلیل رویکرد اخیر مجلس در ارتباط با موضوع واردات خودروهای 
دست دوم، این است که ما یک بار در گذشته مجوز لازم را به دولت دادیم. دولت مکلف 
بــه وارد کردن ۱۰۰ هزار خودرو بود ولی در حال حاضر تنها هزار خودرو آماده ترخیص 
است. این مطلب برای ما و همچنین مردم قابل پذیرش نیست. وی افزود: دولت در این 
زمینه باید آیین نامه ها را به درستی تسهیل کند. همگان به تفاوت های عمده و آشکار 
خودروهای کارکرده و صفر به خوبی واقف هســتند. به دلیل ارزبری کم تر این لایحه، 
می توان با یک آیین نامه تسهیل گر، ساز و کار مراودات تجاری با کشورهای همسایه 
و صاحب فناوری های پیشرفته را افزایش داده و به این صورت خودروهای مذکور وارد 
کشور شوند. به این نحو می توان به حجم انبوه تقاضا پاسخ داد و از مشکلات و چالش های 

احتمالی در آینده پیشگیری کرد.
احمد راستینه در پایان اضافه کرد: یکی از دلایل تسهیل ورود خودروهای کارکرده زیر 
پنج سال، به این خاطر است که خودروسازان داخلی نیز وارد عرصه رقابت شود. انحصار 
در خودروســازی باید شکسته شود و برای این موضوع مجلس عزم خود را جزم کرده 
است؛ به این معنا که خودروساز داخلی ما، باید بتواند کیفیت محصولات خود را متناسب 
با فناوری های روز دنیا و متناظر با خودروهای وارداتی ارتقا و رشد دهد. به اعتقاد من این 
فرصت ارزشمندی برای خودروسازان داخلی محسوب می شود. این عزیزان باید برای 
افزایش توان رقابت در این زمینه، نهایت تلاش خود را به کار بسته و از نارضایتی های 

موجود در جامعه کم کنند.

بخشــنامه وزارت کشــور در مورد عدم همراهی بخشــداری ها و 
فرمانداری ها با نمایندگان در سال منتج به انتخابات باعث واکنش شدید 
نمایندگان مجلس شد. گزارش حاضر نظر نمایندگان را در این باره جویا 

شده است.
بخشنامه معاون سیاسی وزیر کشور بخشنامه معاون سیاسی وزیر کشور مبنی بر عدم 
همراهی مقامات سیاسی و بخشداران و فرمانداران با نمایندگان در سال منتج به انتخابات 
مجلس؛ کار دست این وزارتخانه داد. طرح استیضاح وزیر کشور در مجلس کلید زده شده 
امــا درباره تعداد امضاهایی که تاکنون دریافت کرده خبرهای ضد و نقیضی از امضای 
۱۰۰ تا ۲۰۰ نماینده از مجلس به گوش می رسد.در همین باره خبرآنلاین با سه نماینده 
تماس گرفت و هر سه اصل موضوع را تایید کردند اما درباره تعداد امضاهایی که تا کنون 
پای این طرح آمده روایت های متفاوتی دارند.حسن لطفی نماینده رزن ضمن تایید اصل 
موضوع گفت که جزو امضاکنندگان طرح نبوده است. وی تاکید کرد که تعداد امضاها نیز 

از ۲۰۰ امضا کمتر بوده است.
غلامرضا نوری قزلجه نماینده بستان آباد در همین باره با تایید اصل خبر طرح استیضاح 
وزیر کشور، تعداد امضای نمایندگان پای طرح استیضاح آقای وحیدی را تا ظهر امروز 
حدود ۱۰۰ امضا اعلام کرد گفت: »اما من امضا نکردم به این دلیل که در یک ســال 
گذشته خیلی موارد بود که می شد به استناد آن وزیر کشور را بازخواست و یا حتی استیضاح 
کرد. بحران هایی که وزیر کشور در آن سهیم و دخیل بود یا در مدیریت آن ها خوب عمل 

نکرد. نمایندگان در یک سال گذشته از کنار این موارد گذشتند و حالا به اینجا که رسید، 
برای خود نمایندگان این بحث ها مطرح شد.«

او موضوع استیضاح را به بخشنامه اخیر معاون سیاسی وزیر کشور مربوط دانست که 
موجب شده نمایندگان تصمیم به این کار بگیرند. نوری قزلجه بخشنامه معاون سیاسی 

وزیر کشور را غیرقابل دفاع خواند اما گفت: »آن را دلیلی بر استیضاح وزیر نمی دانم.«
نماینده ســومی که خبرآنلاین با او تماس گرفت ذبیح الله اعظمی ساردویی نماینده 
جیرفت و عنبرآباد است. او به این پرسش که آیا با طرح استیضاح موافق است یا مخالف، 
پاســخ روشنی نداد و لذا به نظر می رســد از امضاکنندگان طرح مذکور باشد. اعظمی 
ســاردویی نیز پیرامون ۲۰۰ امضا شدن طرح استیضاح گفت: »نزدیک صد تا رای دارد 

اما فکر می کنم تا فردا تعداد امضاها بیشتر شود.«
این نماینده نیز دلیل کلید خوردن طرح اســتیضاح وزیر کشور را مواردی می داند که 
معاون سیاسی وحیدی بخشنامه کرده است و به گفته اعظمی سارودیی: »نماینده ها هم 
عصبانی شدند و صداشان بلند شد.« به گفته ی اعظمی ساردویی، کسی که طراح موضوع 
استیضاح وزیر کشور بوده حجت الاسلام حسن شجاعی علی آبادی نماینده ابهر، خرم دره و 
سلطانیه است. گفتنی ست دیروز موضوع بخشنامه معاون وزیر کشور که موجب عصبانیت 
نمایندگان مجلس شده است. بخشنامه ای که به گفته شهریار حیدری نماینده قصر شیرین 
»به استان ها ابلاغ کرده است و بوی تنش، تفرقه و درگیری دارد.« او چنین بخشنامه ای 

را در طول تاریخ وزارت کشور بی سابقه خوانده است.

افزایش سقف تسهیلات خرد به نفع کارمندان بانک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس یازدهم مطرح کرد؛

جمع آوری بیش از 100امضاء برای استیضاح وزیر کشور

وام دهی به خودی ها به جای مردم عادی! پایان یکه تازی خودروسازان داخلی

نوری قزلجه: حالا که نوبت به خودشان رسیده خواستار استیضاح شده اند!؟
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